

بيانات عامة عن البرنامج التدريبي	
المسار التدريبي	الإدارة المالية
اسم الدورة باللغة العربية	تطبيقات متقدمة في إعداد القوائم المالية وفق المعايير الدولية
اسم الدورة باللغة الإنكليزية	Advanced Applications in Preparing Financial Statements According to International Standards (IFRS)
الفئة المستهدفة	المحاسبين العاملين في أقسام التقارير المالية بالشركات الكبرى. مراجعي الحسابات الداخليين والخارجيين ذوي الخبرة المتوسطة. المدراء الماليين الراغبين في تحديث معرفتهم بالمعايير الدولية. المحللين الماليين الذين يعتمدون على القوائم المالية في تقييم الشركات. خريجي المحاسبة والمالية الباحثين عن التخصص في المعايير الدولية.
اللغة	☒ العربية ☐ الإنكليزية.
تهدف الدورة إلى	تهدف الدورة إلى تمكين المشاركين من تطبيق المعايير الدولية للتقارير المالية (IFRS) بشكل معمق على القوائم المالية، مع التركيز على المعايير الأكثر تعقيداً وتداولاً في الممارسة العملية، مثل معايير الاعتراف بالإيراد، الأدوات المالية، العقود طويلة الأجل، الضرائب المؤجلة، وانخفاض قيمة الأصول، وذلك لإعداد تقارير مالية متوافقة تماماً مع المتطلبات الدولية وتعكس صورة حقيقية وعادلة عن المركز المالي والأداء التشغيلي للمنشأة.
توصيف الدورة	
عناصر و مكونات الدورة (بيان لأهم العناوين التي يتناولها البرنامج التدريبي)	الوحدة الأولى: الإطار المفاهيمي للمعايير الدولية (IFRS) ومبادئ القياس - الإطار المفاهيمي للمعايير الدولية (مفاهيم الأساس، صفات المعلومات المالية). - مبادئ الاعتراف بالعناصر المالية (الأصول، الالتزامات، الإيرادات، المصروفات). - طرق القياس (التكلفة التاريخية، القيمة العادلة، التكلفة المستبدلة، صافي القيمة القابلة للتحقق). الوحدة الثانية: معيار الاعتراف بالإيراد (IFRS 15) - نموذج الخطوات الخمس للاعتراف بالإيراد. - تحديد التزامات الأداء وتحديد سعر المعاملة وتوزيع سعر المعاملة على التزامات الأداء. - الاعتراف بالإيراد عند إرضاء التزامات الأداء (في نقطة زمنية أو مع مرور الوقت). - حالات تطبيقية على عقود العملاء (قطاعات الخدمات، المقاولات، والبيع بالتجزئة). الوحدة الثالثة: معيار الأدوات المالية (IFRS 9) - تصنيف الأدوات المالية (الأصول المالية، الالتزامات المالية، حقوق الملكية). - قياس الأدوات المالية (التكلفة المطفأة، القيمة العادلة من خلال قائمة الدخل). - نموذج خسائر الائتمان المتوقعة (مخاطر الائتمان). مشتقات ومبادئ التحوط (مقدمة مبسطة). الوحدة الرابعة: معيار الضرائب المؤجلة (IAS 12) والعقود طويلة الأجل - مفهوم الضرائب المؤجلة (فروق مؤقتة، فروق دائمة). - حساب أصول والتزامات الضرائب المؤجلة. - معيار محاسبة عقود الإنشاءات طويلة الأجل (طريقة نسبة الإنجاز). - التعامل مع الخسائر المتوقعة في العقود طويلة الأجل. الوحدة الخامسة: انخفاض قيمة الأصول (IAS 36) والتقارير المجمعة - مؤشرات انخفاض قيمة الأصول الثابتة وغير الملموسة. - حساب القيمة القابلة للاسترداد (القيمة العادلة – تكاليف البيع، والقيمة الاستخدامية). - الاعتراف بخسارة انخفاض القيمة وعكسها. - مفهوم القوائم المالية المجمعة (مقدمة عن IFRS 10). - معالجة الشهرة والأصول غير الملموسة في المجموعة.
	في نهاية الدبلوم يكون المتدرب قادراً على: - تطبيق المعايير الدولية الأكثر تعقيداً على القوائم المالية بشكل عملي. - إعداد قوائم مالية متوافقة بالكامل مع متطلبات IFRS. - معالجة الإيرادات، الأدوات المالية، والضرائب المؤجلة وفقاً للمعايير الصحيحة. - تقييم انخفاض قيمة الأصول وإجراء الاختبارات اللازمة. - قراءة وفهم القوائم المالية المجمعة ومكوناتها الأساسية.

Training program information	
Training Field	Financial Management
Training Program Title	Advanced Applications in Preparing Financial Statements According to International Standards (IFRS)
Target Audience	Accountants working in financial reporting departments of large companies. Internal and external auditors with intermediate experience. Financial managers wishing to update their knowledge of international standards. Financial analysts who rely on financial statements in company valuation. Graduates of accounting and finance seeking specialization in international standards.
Training Language	☐ English ☒ Arabic
Program Overview	The course aims to enable participants to apply International Financial Reporting Standards (IFRS) in depth to financial statements, focusing on the most complex and commonly used standards in practice, such as revenue recognition, financial instruments, long-term contracts, deferred taxes, and asset impairment, in order to prepare financial reports that are fully compliant with international requirements and present a true and fair view of the entity's financial position and operational performance.
Course Outline	
Course Elements and Components	Module 1: Conceptual Framework of IFRS and Measurement Principles •The IFRS conceptual framework (basic concepts, qualitative characteristics of financial information). •Principles of recognition of financial elements (assets, liabilities, revenues ...). •Measurement bases (historical cost, fair value, replacement cost). •Key differences between IFRS and local accounting principles (if any). Module 2: Revenue Recognition Standard (IFRS 15) •The five-step model for revenue recognition. •Identifying performance obligations and determining the transaction price. •Allocating the transaction price to performance obligations. •Recognizing revenue when performance obligations are satisfied (at a point in time or over time). •Application cases on customer contracts (services, construction, and retail sectors). Module 3: Financial Instruments Standard (IFRS 9) •Classification of financial instruments (financial assets, financial liabilities ...). •Measurement of financial instruments (amortized cost, fair value through profit or loss, fair value through other comprehensive income). •Expected credit loss model (credit risk). •Derivatives and hedging principles (simplified introduction). Module 4: Deferred Taxes (IAS 12) and Long-Term Contracts •Concept of deferred taxes (temporary differences, permanent differences). •Calculation of deferred tax assets and liabilities. •Accounting for long-term construction contracts (percentage of completion method). •Treatment of expected losses in long-term contracts. Module 5: Impairment of Assets (IAS 36) and Consolidated Reports •Indicators of impairment of tangible and intangible assets. •Calculation of recoverable amount (fair value – costs to sell, and value in use). •Recognition and reversal of impairment losses. •Concept of consolidated financial statements (introduction to IFRS 10).

	• Treatment of goodwill and intangible assets in consolidation.
Learning Outcomes	By the end of the program, participants will be able to: • Apply the most complex international standards to financial statements practically. • Prepare financial statements that are fully compliant with IFRS requirements. • Handle revenues, financial instruments, and deferred taxes according to the correct standards. • Assess asset impairment and perform the necessary tests. • Read and understand consolidated financial statements and their basic components.